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A területen mûködõ szakmaközi szer-
vezet (CIBE1) által szervezett szakmai
napon elhangzott elõadások és hozzá-
szólások azonban rávilágítottak arra,
hogy noha az egyik legnagyobb ellen-
érvet, a fûtéssel járó mikrorészecske-
emissziót (PM10, PM2,5) a technológiai
fejlõdésnek és a berendezések cseréjé-
nek köszönhetõen sikerül közömbösí-
teni, a fosszilis energiahordozók tartó-
san alacsony ára veszélyezteti az
ágazat versenyképességét.

A fás biomassza szerepe a francia
energiaszektorban

A fás biomassza energetikai hasznosí-
tásával kapcsolatosan 2019. május 23-
án Párizsban tartott esemény bevezetõ
elõadásában Olivier David (az Energia
és Klímahatékonysági Fõosztály veze-
tõje, Energia- és Klímaügyi Államtitkár-
ság [DGEC], Ministère de la Transition

écologique et solidaire) hangsúlyozta,
a francia energiamixben a legnagyobb
szerepe a fás biomasszára alapozott
hõenergia-termelésnek és -használat-
nak van. 

Ez jelenleg közel 8 millió háztartást
érint, az energiahordozó versenyké-
pessége miatt évente ezek száma több
százezerrel nõ.2 A szektor nemcsak 40
ezer munkahelyet jelent (a teljes erdõ-
gazdálkodás és faipar 400 ezret), ha-
nem a hivatalos állásfoglalások szerint
érdemben hozzájárul a francia energia-
mix szénmentesítéséhez, ami azért fon-
tos, mert az ország 2050-re el akarja ér-
ni a teljes szénsemlegességet. Ez csak
akkor sikerülhet, ha a teljes energiami-
xet szénmentesíteni lehet, ebben a leg-
nagyobb szerep a hõenergia (és ezen
belül a fûtés) átalakításának jut. 

A jelenlegi adatok szerint a teljes
francia energiaigény 28%-a elektromos

áram, 42% valamilyen formájú hõener-
gia, a fennmaradó 30% pedig a közle-
kedés és szállítás energiaigénye. Az
elõállított hõenergia 81%-a származik
fosszilis energiahordozóból, csupán
19%-a megújulók részesedése, ezt
2030-ra 38%-ra kívánják emelni a
fosszilis arány csökkentése mellett. 

A fás biomassza energetikai átme-
netben betöltött szerepének elemzése
során Marie-Christine Premartin (fran-
cia energia- és környezetügyi ügynök-
ség, ADEME) aláhúzta, 2016–2028 kö-
zött legalább szinten akarják tartani a
fás biomasszának az egyéni háztartá-
sok fûtésében elfoglalt szintjét (80
TWh), a közösségi/ipari használatot
(jelenleg 66 TWh) pedig legalább más-
félszeresére tervezik növelni. 

A közösségi biomassza használatot
a hõenergia-alap (fonds chaleur ener-
gie3) segíti, ami 2009–2018 között 800
M € ADEME-támogatást, közel ezer tá-
mogatott projektet (2/3 fás biomassza,
a többi egyéb biomassza) és éves szin-
ten 18 TWh új vállalást jelentett. A
számvevõszék elismerte az intézkedés
eredményességét és hatékonyságát, le-
hetséges, hogy ez is közrejátszott ab-
ban, hogy 2019-ben a hõenergia-alap
költségvetését 307 M €-ra emelték,
2020-tól pedig évente 350 M € forrásra
számíthatnak, ezzel párhuzamosan
megszûnik a visszatérítendõ elõlegek
kifizetése.

A háztartások fûtésében a fás bio-
massza 70%-os arányt foglal el, a PPE
a jelenlegi 7 milliós számot (ebben nin-
csenek benne a közösségi rendszerrel
fûtött háztartások) 2023-ra 9,5 millióra
akarják növelni, valamint az új beruhá-
zások mellett a régi, elavult berende-
zések cseréjét is ösztönzik. 

Jelenleg az energetikai hasznosításra
szolgáló faanyag 64%-a közvetlenül er-
dõbõl érkezik (és ez jelenti a kitermelt
fa nagyobb részét), a többi elsõsorban
faipari hulladék. Egyre nõ a granulátum-
gyártás és -használat volumene, a föl-
használt energia 10%-át már ez jelenti. 

Folyamatosan javul a berendezések
hatásfoka, nemcsak a hõenergia-haszno-
sítás, hanem a levegõminõségre gyako-
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Az energetikai célú fahasznosítás helyzete és
jövõképe Franciaország energiaellátásában 

Energetikai átmenet és a francia erdõgazdálkodás

Dr. Somogyi Norbert – tudományos és technológiai attasé, Magyarország Párizsi Nagykövetsége

Az energetikai átmenettel kapcsolatos francia törekvésekben jelentõs szere-
pet kap a fás biomassza, ennek elsõdleges felhasználási területe a hõenergia
elõállítása, illetve a hõenergia-termeléssel kombinált elektromosáram-elõállí-
tás (co-génération). Az energiahordozónak szánt kormányzati szerep megjele-
nik a többéves energetikai programozási tervben (PPE) is, a célok elérése
azonban csak a szakma komoly és konstruktív összefogásával valósítható meg. 

1 Comité Interprofessionnel du Bois-Energie (CIBE) https://cibe.fr/ 
2 2017-ben a statisztikai adatok szerint (FBE) 384 610 háztartásban állítottak be korszerû fatüze-

lésû berendezést
3 www.fonds-chaleur.ademe.fr
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rolt hatásban is, a jelenleg beépített új
berendezések 13-szor kevesebb szálló
port bocsátanak ki, mint a kétezres évek
elején használatba állítottak. Cél, hogy a
fás biomassza energetikai felhasználásá-
val hozzá lehessen járulni a helyi gaz-
daság fejlõdéséhez, ebben azonban fon-
tos szerepe van annak, hogy a tûzifa
áringadozása elkerülhetõ legyen (ellen-
tétben a kõolajéval).

Alexandre Roche (SER/FBE4) emlé-
keztette a hallgatóságot arra, hogy a
hõenergia aránya az energiamixben
42%, ám a jelenleg használt hõenergia
81%-a még nem szénmentesített, csu-
pán 19% a megújuló, ennek fele ház-
tartási tûzifához köthetõ. 

Nagyon fontos, hogy versenyképes
és stabil, kiszámítható ára miatt jelen-
tõs szerepe van (lehet) az energiasze-
génység jelenségének kezelésében,
ami akkor lehet igazán sikeres, ha
összekötik a legmodernebb fûtõberen-
dezések beépítésével. 

Látni kell azt is, hogy a tûzifaágazat
rendkívül szoros függõségi viszonyban
van az erdõgazdálkodás és faipar más
területeivel, így elengedhetetlen a fûrész-
üzemek és más szereplõk támogatása
is, többek között a fahulladék minél
jobb hasznosításában és ehhez kapcso-
lódva a levegõminõség-védelemben is.
Mindezek, valamint a munkahelyterem-
tés támogatását jelentheti az is, hogy a
közeljövõben tervezik a faanyag áfájá-
nak csökkentését.

Tágabb összefüggésrendszerben
vizsgálva a fás biomassza fontosságát,
elmondható, hogy a 2017-es adatok
szerint a teljes megújulóenergia-terme-
lésbõl ez az energiahordozó 42,3%-kal
részesedett, ami az elõállított megújuló
hõenergia 70%-át jelentette, azaz 131
TWh-t (háztartási fûtés 53% + ipari és
közösségi használat 17%). 

Ezzel szemben a megújuló elektro-
mos áram termelésében csupán 2,8%
volt a részesedése, ami 2,5 TWh-t tett
ki. A közösségi (táv)fûtõ-rendszerekbõl
2017-ben 6277 mûködött, ezek összes

beépített hõenergia-termelési teljesítmé-
nye 7900 MW volt, míg az elektromos-
áram-termelõ kapacitás 596 MW volt. 

Ugyanebben az évben 2,8 milliárd
eurót fordítottak háztartási fatüzelési
beruházásokra, míg az önkormányza-
tok, közösségek és vállalatok ugyani-
lyen célú beruházásai 1,4 Md €-t tettek
ki. Évente 800 ezer tonnányi olyan, ko-
rábban valamilyen formában beépített
faanyag válik fölöslegessé, azaz „éri el
élettartama végét”, amit energetikai cél-
ra hasznosítanak. Az energetikai célú fa-
használatnak köszönhetõen évente 9,1
millió tonna szén-dioxid kibocsátása ke-
rülhetõ el Franciaországban.

Mathieu Fleury (CIBE) a szakmakö-
zi szervezet nézõpontjából vizsgálta a
kérdést és leszögezte, a tûzifa helye az
erdõgazdálkodásban nagyon fontos, hi-
szen ez a legjelentõsebb a kitermelt
mennyiség tekintetében. 

A rendelkezésére álló adatok szerint
a francia erdõk éves növekménye 120
millió m3, ebbõl azonban csak 60 millió
m3 a kitermelt mennyiség, aminek fele
tûzifa. Megjegyezte azonban, hogy ez a
legritkább esetben direkt tûzifa célú ki-
termelés, sokkal inkább ipari5 és bútor-
fa-alapanyag kitermelésének a „mellék-
terméke”. 

A tûzifából 26,3 millió m3 a hasított
rönk (ebben benne foglaltatik a keres-
kedelmi forgalomba kerülõ és a gazda-
ságokban saját használatra kitermelt
is), 3,3 millió m3 az erdészeti apríték,
míg a granulátum formájában fölhasz-
nálté 2,3 millió m3.

Egyre nagyobb szerepet kap a köz-
vetlenül az erdõben történõ apríték-
elõállítás, aminek – elsõsorban gazda-
sági – jelentõségét6 a társadalom nem
érti meg minden esetben, de ezzel
együtt egyre nõ a mennyisége. Jelen-
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A kisüzemben fûtésre használt apríték

Tejfeldolgozó kisüzem Párizs közelében, a technológiai melegvizet és a szükséges egyéb
hõt egy saját erdõben termelt fára alapozott biomassza-kazán biztosítja

4 www.enr.fr Syndicat des Énergies Renouve-
lables; http://www.franceboisforet.fr 

5 A francia szakzsargonban a „bois industriel” ka-
tegóriába többek között a bútorlapgyártás és a
papírgyártás alapanyaga tartozik, míg a „bois
d’oeuvre” a magas hozzáadott értéket jelentõ
termékek (pl. bútor) gyártásának kategóriája.

6 A szakma egyre inkább ezt részesíti elõnyben,
ugyanis így közvetlenül az erdõbõl a végfel-
használás helyére lehet szállítani a faapríté-
kot, míg a „klasszikus” esetben elõször egy
átmeneti raktározást és ott történõ aprítást je-
lentõ telepre került a fa az erdõbõl, a köztes
„megálló” miatt a költségek nagyobbak.
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leg már 5 millió m3 évente, legtöbbször
a tisztításhoz és gyérítésekhez kapcso-
lódik, azaz nem erdõt irtanak (ahogy a
laikusok gondolnák), hanem ellenke-
zõleg, a valóban minõségi faanyag ter-
melését segítik elõ ilyen formában. 

A tûzifa versenyképessége szem-
pontjából viszont fenyegetést jelent a
fosszilis energiahordozók jelenlegi, na-
gyon alacsony ára, ami azzal jár, hogy
a szektorban tevékenykedõ vállalkozá-
sok nyeresége erodálódik, árat viszont
nem emelhetnek, mert akkor csökken-
ne a piac. További probléma, hogy
nincs elegendõ munkaerõ – sem favá-
gó, sem erdésztechnikus, sem más –
gépesítéssel pedig nem lehet mindent
megoldani.

A fenntartható erdõgazdálkodás és az
energetikai célú faanyaghasználat

kapcsolata
Franciaország a 3. legnagyobb erdõte-
rülettel rendelkezõ európai ország, az
erdõterület természetes úton évente 85
ezer hektárral nõ, miközben a végleg
kivágott és újra nem telepített erdõk te-
rülete ennek csupán fele. Az energeti-
kai célokat szolgáló faanyag bizonyos
szempontból nem csak az erdõgazdál-
kodás „melléktermékének” tekinthetõ,
származhat zöldterületek, mezõvédõ
erdõsávok kezelésébõl, faipari hulla-
dékból vagy tovább már nem használ-
ható (élettartamának végére ért) fa-
anyagból.

Aymeric Albert (állami erdõkezelõ-
ség, Office National des Forêts – ONF7)
aláhúzta, a köztulajdonú erdõkbõl ki-
kerülõ faanyag 40%-a ipari vagy ener-
getikai célokra szolgál, a kitermelés zö-
me tisztításból vagy gyérítésbõl (pl.
bútorgyártásra alkalmatlan egyedek ki-
vágásából) származik. Az erdõhaszná-
lat maga egyértelmûen fenntartható, a
környezetvédelmi szempontokat telje-
sítõ módon történik. 

A fenntarthatóság és tervezhetõség
szempontjából elengedhetetlen a piaci
lehetõségek elõzetes biztosítása, az ér-
tékesítés pedig 3–5 évre szóló, elõze-
tes beszállítói szerzõdésekkel vagy ár-
verésen történik.

Az energiamérleg szempontjából
fontos, hogy egy tonnányi, energetikai
célokat szolgáló faanyag kitermelése,
aprítása, mozgatása és a fölhasználás
helyéig történõ szállítása 28,6 kg szén-
dioxid emissziójával jár, ezzel együtt,
ha egy tonnányi faanyag elégetésével
100 egység energia nyerhetõ, az égeté-

sig tartó folyamat energiaigénye ennek
csupán körülbelül egyhuszada.

Michel Druilhe (France Bois Forêt)
aláhúzta, az erdõgazdálkodás csak ak-
kor fejleszthetõ, ha az erdõbõl kikerü-
lõ minden faanyagnak található piaci
lehetõség, így egyértelmû, hogy az
energetikai célú faanyaghasználat nem-
csak környezetvédelmi szempontok
miatt fontos, hanem az erdészet és fa-
ipar fenntarthatósága, fejlesztése szem-
pontjából is. 

Megjegyezte, az egyre magasabb
minõségû fa alapanyagigények miatt
ma már általános a fûrészüzemekben
történõ faanyagszárítás, ami rendsze-
rint a helyben termelt fahulladékkal
történik. 

A probléma az, hogy az ennek során
termelõdõ energia jelentõs része hasz-
nosítatlanul „füstbe megy”, miközben a
versenytársak (németek, skandinávok)
sokkal modernebb fûrészüzemekben és
kapcsolt elektromosenergia-termeléssel
kiegészített berendezéseket használnak,
ami lényegesen javítja a versenyképes-
ségüket. 

Azaz a francia faipar egyszerre két
ok miatt is versenyhátrányban van: túl
sok a kisméretû üzem és alacsony a
mûszaki színvonal. Megjegyezte, en-
nek a visszás helyzetnek kiváló példá-
ja, hogy a 2024-es olimpia egyes, teljes
egészben fából építendõ épületeihez
csak 50%-ban használnak majd francia
anyagot. És azért csak ilyen arányban,
mert egyszerûen nincs elegendõ, erre
a célra használható faanyag Franciaor-
szágban, miközben elméletben bõven
lenne. Megdöbbentõnek tûnik, de
Franciaország ma az értékben számí-
tott faanyagigényének 40%-át importál-
ja, energetikai alapanyagból – szeren-
csére – legalább 92%-os szinten
képesek a belsõ igényeket kielégíteni.

Mindehhez hozzátette, ellentétben a
Notre Dame tûzvésze után közszájon
forgó információkkal, a katedrális tetõ-
szerkezetét 60–80 éves, nyersen, elsõ-
sorban szekercével alakított, sõt szin-
tén ilyen állapotban beépített
faanyagból állították össze. Azaz sem-
milyen akadálya nem lenne annak,
hogy a francia erdõgazdálkodás és faipar
saját faanyagra támaszkodva biztosítsa
a legégett szerkezet újjáépítését.

Ami sokkal nagyobb probléma, az
a francia erdõgazdálkodás és faipar
lendületbe hozása, ami lehetetlen vál-
lalkozás, ha nem lesznek érdemi támo-
gatások ahhoz, hogy a jelenlegi ütem-
nél sokkal gyorsabban meg lehessen
újítani a klímaváltozás által is érintett

erdõket, méghozzá a hosszú távú igé-
nyeket és szempontokat is kielégítõ faj-
összetételben. 

Ígéret van arra, hogy belátható idõn
belül jelentõs támogatást kapnak eh-
hez a magánerdõ-gazdálkodók, de er-
re szüksége lenne a köztulajdonban lé-
võ erdõket fenntartóknak is. 

Henri Husson (CNPF, CRPF Nouvel-
le Aquitaine) megjegyezte, Franciaor-
szágban minden hektáron 7 m3 lábon
álló és 16 m3 talajon lévõ holt fa van,
az éves növekmény 6 m3, ennek fele a
kitermelt faanyag, azaz 17 millió hek-
tárra vetítve a francia erdõvagyon
évente 50 millió körméter körüli
mennyiséggel nõ. Megkerülhetetlen
tény, hogy a francia erdõ 19%-át jelen-
ti az ország szénmegkötésének és 9%-
kal csökkenti a szén-dioxid-emissziót. 
Jérôme Mousset (ADEME) is emlé-

keztetett arra, hogy az ország területé-
nek 30%-a erdõ (17 M ha), az éves nö-
vekménynek csak felét termelik ki,
ennek aránya belátható idõn belül is
csak legföljebb 70%-ra növelhetõ. 

Hozzátette, a kitermelhetõ többlet
60%-a a kis magán-erdõgazdálkodók-
tól függ, ami azért problémás, mert el-
sõsorban az õ esetükben tapasztalható
a tudatos erdõgazdálkodás teljes hiá-
nya, sõt több millió lehet azon erdõtu-
lajdonosok száma, akik talán még azt
sem tudják, hogy erdejük van, nem-
hogy azt mûveljék. 

Fontos továbbá a lombosfák arányá-
nak növelése, ez egyaránt érdeke az
iparnak és az energetikai célú fahasz-
nálatnak is. Hogy a fahasználat javul-
jon, az ADEME támogatásokkal is ösz-
tönzi az innovatív eljárások,
megközelítések kidolgozását, a fa-
anyag minél optimálisabb használati
irányának (irányainak) meghatározá-
sát, fejlesztését.

Az energetikai célú fahasznosítás és
a levegõminõség összefüggései

A fás biomassza energetikai célú hasz-
nálata egyértelmûen csökkenti a szén-
dioxid-emissziót, ugyanakkor jelentõs
kockázatot hordoz magában a fizikai
légszennyezés terén, elsõsorban a lég-
zés során a szervezet belsõ részeibe is
eljutó mikrorészecskék (PM10, PM2,5)
esetében. 

Az ezekkel kapcsolatos emisszió
legfõbb „bûnösei” a háztartásokban
üzemelõ, korszerûtlen, nyílt égésterû
berendezések, míg a napjainkban el-
sõsorban a közösségi távhõszolgálta-
tásban beépített kazánok már a legszi-
gorúbb elvárásoknak is megfelelnek,
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használatuk biztonságos és tiszta meg-
oldást jelent. 

Nem véletlen, hogy Emmanuel Ri-
vière (Atmo Grand Est) is arra hívta föl
vitaindító elõadásában a figyelmet,
hogy ellentmondások vannak a fás
biomassza energetikai használata és a
levegõminõség között, erre kell meg-
oldást találni, elsõsorban a már emlí-
tett PM10 és PM2,5 esetében. Hozzá-
tette, a PM10-emisszióban a fás
biomassza részesedése 35%, PM2,5-nél
már 61%. Megjegyezte továbbá, hogy
a fûtés során a PM10-nél a legnagyobb
mennyiség a régi, nyitott, háztartási be-
rendezésekbõl jut a levegõbe, mégpe-
dig a teljes emisszió 95%-a, de hason-
ló az arány a PM2,5 esetében is. 

A tendencia viszont biztató, mivel a
különbözõ környezetvédelmi intézke-
déseknek köszönhetõen az elmúlt kö-
zel húsz évben kb. 35%-kal csökkent a
PM10 mennyisége a levegõben, 80%-
kal a kén-dioxidé, 30%-kal a nitrogén-
dioxidé, miközben 5%-kal nõtt az ózo-
né. A háztartási fafûtés miatt még
2008-ban is normál légköbméterenként
(N m3) 250 milligrammnyi mikroré-
szecske jutott a levegõbe, 2018-ban
már csak 50 milligrammnyi. A széndio-
xid-kibocsátás is hasonló mértékben
csökkent, ez 2004 és 2018 között meg-
haladta a 80%-ot. 

Sajnos igaz, hogy különösen a nagy
agglomerációk esetében gyakori, hogy
a lakosság még mindig az WHO aján-
lásait meghaladó mennyiségû mikroré-
szecskéket tartalmazó levegõt kényte-

len belélegezni. A statisztikai adatok
szerint ma Franciaországban a dohány-
zás után a második leggyakoribb halá-
lozási ok a légszennyezés, az éves gaz-
dasági kár pedig 100 milliárd euró.
Nem vitatható, mondta, hogy az ener-
getikai átmenet és a klímaváltozás el-
leni küzdelem szempontjából a fás bio-
massza szerepe megkerülhetetlen, ám
nagyon komoly erõfeszítésekre van
még szükség annak érdekében, elsõ-
sorban a háztartási tüzelésben, hogy a
légszennyezési hatások megszûnjenek.

Michel Antherieu (SER) kifejtette,
változatlan fahasználati szokások (40%
kiváló, száraz8 fa, 60% két évnél nem
régebben száradó fa) mellett mérhetõ
a kibocsátott mikrorészecskék (PM10,
PM2,5) mennyiségének jelentõs csök-
kenése, mégpedig 2020-ig 2012-höz
képest 51%-kal. 

2030-ra ez várhatóan 74% lesz, ideá-
lis esetet feltételezve pedig, azaz ha
csak minõségi, száraz fát használná-
nak, akkor ez –92% lenne. 

A mikrorészecskék kibocsátásának
legalább 80%-a a 2000 elõtt üzembe
helyezett, korszerûtlen berendezések-
re vezethetõ vissza, pedig a fûtõberen-
dezések esetében nagyon jelentõs mi-
nõségi javulást lehetett elérni. 2008-tól
2020-ig 80%-ot is meghaladó csökke-
nés érhetõ el ezen a területen, sõt a
80% már 2018-ban teljesült.

Nadia Herbelot (ADEME) ennek
kapcsán megerõsítette, nagyon fontos
a fûtõberendezések környezetvédelmi
hatékonyságának javítása, de elenged-
hetetlen a használandó eszköz megfe-
lelõ kiválasztása és szakszerû beépíté-
se is, az egyik legtöbbször lekövetett
hiba az, hogy túlméretezett berende-
zés kerül beépítésre, ami egyértelmû-
en környezetterhelõ faktor. 

Megkerülhetetlen a rendszeres,
évenkénti és szakemberrel végezteten-
dõ karbantartás és tisztítás, elengedhe-
tetlen a valóban száraz, minõségi tüze-
lõanyag használata, ugyanis bármelyik
nem teljesülése esetén már szennye-
zésrõl lehet beszélni. 

A célok érdekében föl kell gyorsíta-
ni az egyébként magától is zajló, de
nem kellõ ütemû kazáncseréket, vala-
mint nagy hangsúlyt kell fektetni a szak-
emberképzésre és a lakossági tájékoz-
tató kampányokra. 

Samuel Petit (FEDENE) mindezeket
azzal egészítette ki, hogy a fás bio-
massza az elsõ a megújuló energiahor-
dozók sorában, hiszen 41,2% az ará-
nya a megújulóenergia-termelésben,
ezen belül a megújuló hõenergiában
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Épinal mellett mûködik a „Parmetiers” fakitermelõ vállalkozás és annak fatelepe, az
alaptevékenység része a bükk tûzifa értékesítése cégeknek, önkormányzatoknak és
magánszemélyeknek - hasítva és aprítékban egyaránt

8 Legföljebb 23% nedvességtartalom.



80%. A teljes, vele elõállított energia-
mennyiség 86 TWh, ebbõl 21 TWh a
távhõ-szolgáltatás részesedése. A fás
biomassza fûtési célú használatának
aránya 2009-tõl ugrott meg nagyon je-
lentõsen.

Az energetikai célú fahasznosítás és
az egyes földrajzi térségek (territoires)

energetikai átmenete
Az energetikai célú fahasznosítás alap-
vetõen helyben termelt faanyag ugyanott
történõ hasznosítását jelenti, így érdem-
ben hozzájárul a helyi gazdasághoz.
Ezért nagyon fontos a szereplõk – rend-
szerint helyi területi önkormányzatok –
általi támogatása, ami nem véletlen, hi-
szen nagyon komoly fejlõdési lehetõsé-
get látnak bennük. 

Ennek kapcsán Hugues de Cherisey
(France Bois Forêt, Syndicat National
des producteurs de Granulés de Bois)
elõadásában megjegyezte, az elmúlt
10–15 év tendenciája azt mutatja, hogy
folyamatosan csökken a hasított tûzifa
mennyisége és egyre többen térnek át
a kényelmesebb, de legalább olyan ha-
tékonyságú granulátum használatára. 

Az igényeket a francia ipar gyakor-
latilag teljes egészében ki tudja elégí-

teni, az egyes évjáratok függvényében
kisebb mennyiség exportja vagy im-
portja elõfordulhat. A klímaváltozás vi-
szont a fûtésben is érezteti a hatását: a
számok alapján jól látható, hogy egyre
nagyobb ingadozások tapasztalhatók
az egyes évek tûzifaigényében, ugyan-
akkor a hosszú távú trend azt mutatja,
hogy összességében egyre kevesebbet
kell fûteni. 

Megjegyezte, a rossz (40% alatti)
hatásfokkal üzemelõ, leállításra ítélt
szénerõmûvek fatüzelésre történõ átál-
lítása nem szerencsés, mivel nagyon je-
lentõs technológiai fejlesztés nélkül az
energiaveszteség is ezzel arányos len-

ne, de hatalmas mennyiségû nyersa-
nyag mozgatásáról is kell beszélni, ami
nagyon komoly zaj- és környezetterhe-
lést jelentene a környéken lakók
számára. 

Louis-Marie Denoyel (Energia- és
Klímaügyi Államtitkárság [DGEC], Mi-
nistère de la Transition écologique et
solidaire) a PPE kapcsán jelezte, 2017-
re 78%-os részesedést prognosztizáltak
a megújuló hõenergia termelésében,
ám ezt elsõsorban a földgáz vártnál
alacsonyabb ára miatt nem sikerült tel-
jesíteni. A hõenergia-alap kapcsán je-
lezte, elõrelépést jelent, hogy egysze-
rûbb lesz a hozzáférés, a pályázati
anyagot pedig a projektek sokszínûsé-
géhez adaptálták, viszont elõnyben ré-
szesítik a közösségi projekteket. Alter-
natív megoldást jelenthet a kis
projektek „sorba kötése”, ha ezzel elér-
hetõ az 1200 MWh/év küszöb.
Amennyiben régi, korszerûtlen fûtõ-
eszközt modern, a legújabb szabvá-
nyoknak megfelelõre cserélik, a fûtés-
korszerûsítésben 4000 € támogatásra
számíthatnak az energiaszegénységben
élõ családok, mások esetében ez a ke-
ret 2500 €. 

(A fényképek a szerzõ saját felvételei.)
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Kedves Olvasónk!
• Ha fontos számodra az Erdészeti Lapok megjelenése;
• ha fontos a Vándorgyûlés, az erdészbarátság;
• ha fontos az erdõkért végzett szakmai munka és még számos

kiemelt ügy az érdekeink képviseletében,

akkor kérjük, adód 1%-ának 
felajánlásával támogasd Egyesületünket!

A fel nem ajánlott 1% számunkra 
egy elvesztett lehetõség.

Reméljük, támogatásra méltónak találod a munkánkat!

Felajánlásodat, támogatásodat hálásan köszönjük!
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